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Johnson & Johnson 
rozšiřuje centrum v Praze
Výrobce zdravotnických 
potřeb Johnson & Johnson 
bude z Prahy poskytovat 
ještě více služeb než dosud. 
V Česku teď zaměstnává 
na 450 odborníků, kteří 
podporují finanční operace 
korporace napříč kontinen-
ty, do tří let nabere firma 
dalších tři sta lidí.  str. 4

Banky se vydaly na lov 
finančních start-upů
Sázka na začínající hráče 
z oblasti fintech má 
tradičním bankám pomoci 
udržet byznys v prostředí 
rostoucí popularity 
mobilního internetu 
a sociálních sítí. Potenciální 
partnery či akviziční cíle 
hledají všechny banky 
tuzemské velké pětky. str. 5

ČD Cargo si půjčuje 
levněji
Nákladní železniční spo-
lečnost ČD Cargo udala na 
českém trhu další emisi 
korunových dluhopisů, 
tentokrát v nominální 
hodnotě půl miliardy. 
Dosáhla přitom zatím nej-
nižšího úroku – 1,28 pro-
centa ročně. Dluhopisy 
jsou pětileté. str. 5

přečtěte si:

Speciál
energetika

Krátce

návrat sponzorů
hlavní donátoři 
Marii Šarapovové  
vesměs uznali,  
že tenistka  
nedopovala úmyslně.

sportovní byznys
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válka slov
Propagandu kremlu šíří 
na ukrajině zejména 
oligarchové, říká 
ukrajinský politolog 
roman Šutov.

rozhovor
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Češi získali 
srbský barrandov

Developerská společnost Sebre 
miliardáře petra němce a Jana 
Fidlera koupila pětinu v někdejších 
největších srbských filmových studiích 
Avala Film. S ateliéry má velké plány. 
Zbankrotovaná filmová studia se mají 
vrátit k novému životu díky masivní 
investici a zkušenostem z vedení 
filmových studií v Praze. Investice 
navíc přichází v době, kdy mnohé 
evropské země včetně Česka zavádějí 
a postupně i zvyšují pobídky pro 
zahraniční filmaře. K nim od letošního 
dubna patří i Srbsko. byznys / str. 4

Do kompletní 
modernizace 

filmových studií 
hodlá společnost 
Sebre investovat 

přes 

10
milionů eur.
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Čas odjet, čas odejít
Z ministra vnitra Chovance se stal „kmotr kmo-
trů“. Alespoň to tak vidí zamračený Andrej Babiš. 
Když mu oponenti vmetli jeho letitou známost 
s Ivem Rittigem, opáčil: „No a co?“ Na Twitteru 
to posléze vyšperkoval samotný monacký zlobr: 
„Pro pořádek, známe se s Andrejem 21 let a mož-
ná by nebylo marné se potkat třeba u Moravce, 
aby jsme (sic!) si pokecali.“ Čert vem pravopis, 
tohle chci vidět. Dramaturgové ČT, konejte!

Majitel žlutých dopravních prostředků Jančura 
olepil své busy plakáty hanícími Milana Chovan-
ce. Kárám jej za to především proto, že jsem mu-
sel zhlédnout Chovancovu reakci, z níž jsem byl 
nucen se dozvědět, že je „obyčejnej chlap z Plzně“, 
co „rád chodí do posilky“. Bolelo to!

Předseda vlády Sobotka prohlásil, že vládní 
krize není tak vážná, aby mu zabránila odjet 
se objímat s čínskými pohlaváry. Agrofert je na 
české poměry macek, ale proti čínské ekonomice 
je to jen čudla. Když vlídně pokyne čínský drak, 
dostává se navztekaný český oligarcha hluboko 
pod premiérovu rozlišovací schopnost.

Herec a pozoruhodný muzikant Jiří Schmitzer na 
konci svých koncertů říkává velké moudro. Umě-
lec má odejít z pódia, dokud lidé nechtějí. Protože 
když potom chtějí, tak už je pozdě. Nějak jsem si 
na to, nevím ani proč, vzpomněl u příležitosti  
75. narozenin Václava Klause. No tak každopád-
ně všechno nejlepší.

Zápisník  
Martina Čabana

Protagonisté dne

Petr Němec

developer

Bill Foley

Majitel klubu las vegas

mike duggaN

starosta detroitu

Koupil podíl v srbských filmových 
studiích Avala Film. Díky nákladné 
modernizaci jim chce vrátit  
někdejší zašlou slávu.

str. 4

Klub bude příští sezonu poprvé hrát 
kanadsko-americkou NHL. 
Na 14 500 míst ze 17 500 jsou už 
prodány permanentní vstupenky.

str. 6

Starosta zkrachovalé metropole 
chce na finančních trzích získat 
660 milionů dolarů a s výhodou tak 
předčasně splatit městské bondy.

str. 8

Generální inspekce bezpeč-
nostních sborů zjišťuje, jak se 
vicepremiér a ministr financí 
Andrej Babiš dostal k informaci, 
že Útvar pro odhalování 
organizovaného zločinu vyšetřuje 
případ týkající se plzeňské Škody 
Transportation. S informací jako 
první přišel deník Právo. V případu 
se jedná o arbitráž mezi Českými 
drahami a plzeňskou firmou. To, 
že věc šetří ÚOOZ, nebyla veřejná 
informace, a GIBS proto šetří 
možný únik informací z elitního 
útvaru ohroženého reorganizací 
k ministrovi financí.

o Babiše  
se zajímá giBs

n Pnutí v koalici přetrvá-
vá, ale změny ve smlouvě 
budou minimální, pokud 
vůbec nějaké. Jednání 
o rozpočtu by hádky 
ohrozit neměly.

Martin Čaban

Premiér Bohuslav Sobotka 
(ČSSD) a vicepremiér Andrej 
Babiš (ANO) se v televizní debatě 
shodli, že kvůli případným změ-
nám v koaliční smlouvě nebude 
nutné, aby kabinet znovu žádal 
Poslaneckou sněmovnu o důvě-
ru. Změny totiž zřejmě nebudou 
velké. 

„Nedokážu si představit, že 
bychom dělali nějaké zásadní 
změny v koaliční smlouvě,“ řekl 
premiér. „Ani si nemyslím, že by 
mělo dojít k nějakým personál-
ním změnám,“ dodal. Ani Babiš 
navíc zatím svoje požadavky na 
koaliční smlouvu neupřesnil. 
Jen obecně řekl, že chce s ko-
legy mluvit o tom, jak si další 
spolupráci a fungování koalice 
představují. „Nemáme žádné 
konkrétní návrhy, předpoklá-
dám, že nějaké budou na stole 

spory o policii neohrozí 
debatu o rozpočtu

díky za kamPaň. Ministr vnitra Milan Chovanec (ČSSD) si velmi váží toho, že mu Radim Jančura poskytl před 
volbami zdarma plochu na autobusech. Reagoval tak na kampaň, v níž podnikatel polepil desítky svých autobusů 
fotografií Chovance a zveřejnil na nich i telefonní čísla Chovance a premiéra s výzvou, aby jim lidé slušně napsali, 
co soudí o reorganizaci policie.

Fo
to

 č
tk

ve středu před jednáním vlády,“ 
řekl premiér. 

Napětí v koalici nicméně 
nepolevuje. Babiš stále nemůže 
odpustit ministru vnitra Milanu 
Chovancovi (ČSSD), že podepsal 
reorganizaci policejních složek. 
Svého vládního kolegu a statu-
tárního místopředsedu ČSSD 
kvůli tomu včera opakovaně na-
zval „kmotrem kmotrů“. Navzdo-
ry těmto zjevným antipatiím se 

ale Babiš i Sobotka shodují, že 
spory kolem policie neohrožují 
vyjednávání o státním rozpočtu 
na příští rok. 

Oba včera potvrdili, že na 
zásadním parametru plánu 
státních financí, jímž je schodek 
ve výši šedesáti miliard korun, 
se bez problémů shodují. Přitom 
během týdne v diskuzním pořa-
du televize DVTV ministr financí 
uvedl, že kolem rozpočtu by se 
mohla strhnout další vládní 
krize. Konkrétně mluvil o tom, 
že jestli budou chtít koaliční ko-
legové překročit deficit šedesáti 
miliard, nebude pro rozpočet 
hlasovat a uvrhne zemi do roz-
počtového provizoria. Včera 
v České televizi už ale uvedl, že 
chtěl těmito slovy pouze pobavit 
diváky zmíněné „show“. 

„My nemáme problém, deficit 
potvrdil i pan premiér,“ řekl vče-
ra za hnutí ANO Babiš. Sklidil za 
to kritiku od předsedy opoziční 
ODS Petra Fialy. Ten ministru 
financí vyčetl, že ještě přede 
dvěma lety sliboval Česku na rok 
2017 vyrovnaný rozpočet. „Máte 
čtyři roky ekonomický růst, 
snižovat deficit v této době umí 
podprůměrný účetní v každé 
firmě,“ řekl Fiala.



n Velké množství dětí, 
které opouštějí základ-
ní školy, se dostává do 
rozporu s myšlenkou 
společného vzdělávání 
a inkluze.

Adéla Čabanová
 

Podle některých odborníků 
opouští české talentované 
děti běžný školní kolektiv 
příliš brzy. Dokud se však 
nezlepší kvalita základních 
škol, nezmění se to, zaznělo 
na kulatém stole školských 
asociací SKAV a sdružení 
EDUin.

Nejsou to přitom už jen 
výhradně víceletá gymnázia, 
kam odcházejí děti za přísli-
bem kvalitnějšího vzdělá-
vání. Podle Jany Strakové 
z Ústavu výzkumu a rozvoje 
vzdělávání se trend posouvá 
do ještě nižšího věku. Rodiče 
častěji volí pro své ratolesti 
výběrovou školu už při ná-
stupu do základní školy. Na 
některé exkluzivní základní 
školy skládají děti přijímací 
zkoušky, rodiče na výuku 
připlácejí, i když se jedná 
o veřejné školy.

Podle ní je problém, že 
se školákům dostane jiná 

kvalita vzdělání jen podle 
toho, kam je rodiče přihlásí. 
„V rámci povinného vzdělá-
vání jsme v mezinárodním 
srovnání z hlediska rozdílů 
mezi školami na druhé příč-
ce. A rozdíly se dál ještě zvět-
šují,“ zdůrazňuje Straková. 

Pokud má být cílem vzdě-
lávání rozvíjet každé dítě na 

maximum jeho možností, 
české školství se nevydává 
nejvhodnější cestou. Místo 
potenciálu samotných dětí 
totiž nezřídka rozhodují 
ambice, schopnosti a také 
peněženka jejich rodičů. To 
se potvrdilo při výzkumu na 
víceletých gymnáziích. Další 
průzkum ukázal, že rozdíly 
začínají už od mateřských 
škol. Oddělené vzdělávání 
dětí se silnějším rodinným 

zázemím vadí také ministry-
ni školství Kateřině Valacho-
vé. Ta pro víceletá gymnázia 
dodržuje stop stav kapacity. 
„Za dobu, kdy jsem ve funkci, 
jsem nepovolila jediné místo 
ve víceletých gymnáziích 
navíc,“ připomněla minis-
tryně. Počet žáků, kteří 
jsou na víceletá gymnázia 
přijati, se postupně snižuje. 
Díky tomu, že do pátých tříd 
přicházejí silnější ročníky, 
odchází z nich na gymnázia 
menší podíl dětí. 

Rušení exkluzivních 
základních škol ani vícele-
tých gymnázií není v plánu. 
„Pokud bychom se rozhodli 
zmírňovat diferenciaci, 
základním předpokladem je 
zkvalitnění základních škol,“ 
říká Straková. 

Podle Oldřicha Botlíka 
z výzkumné společnosti 
Kalibro by v tuto chvíli bylo 
nesmyslné víceletá gym-
názia rušit kvůli nějakému 
ideálu, kterému je realita 
na základních školách dosti 
vzdálená.

„V Asociaci ředitelů gym-
názií dlouhodobě zastáváme 
názor, že nejlepší způsob, jak 
regulovat víceletá gymnázia, 
je podpořit základní školy,“ 
uvedl také ředitel nymbur-
ského gymnázia Jiří Kuhn.

www.e15.cz | 3 |

Místo potenciálu 
samotných dětí 
při volbě vzdělání 
rozhodují ambice, 
schopnosti a také 
peněženka jejich 
rodičů.

254161/34� inzerce

Rodiče mají zájem  
o exkluzivní základní školy

Čínský premiér přijal 
pozvání do Prahy 
Premiér Bohuslav Sobotka 
(ČSSD) v Pekingu jednal se 
svým čínským protějškem 
Li Kche-čchiangem, kterého 
pozval do Prahy. Předseda 
čínské vlády pozvání přijal. 
Česko se bude ucházet o po-
řádání vrcholné schůzky 
zemí platformy 16+1, tedy 
zemí střední a východní 
Evropy a Číny. Čínský pre-
miér tento záměr podpořil. 
 Více e15.cz 

Pošta opět neuspěla 
s úhradou ztráty 
Český telekomunikační 
úřad nevyhověl odvolání 
České pošty a znovu jí při-
znal za rok 2014 příspěvek 
na úhradu ztráty z poskyto-
vání základních služeb  
657 milionů korun. To je 
o 1,1 miliardy korun méně, 
než pošta požadovala. Po-
dobně podnik dopadl, když 
žádal zaplacení nákladů za 
rok 2013. Rozhodnutí již je 
pravomocné. /čtk/

Krátce

Kraje České republiky 
hospodařily v posledních 
čtyřech letech s mírným 
schodkem. Jejich příjmy 
byly v součtu o 0,4 procenta 
nižší než výdaje. Zadlužení 
krajů se za čtyři roky zvý-
šilo, loni už ale dluh klesl 
meziročně o pět procent na 
24,2 miliardy korun. Vyplý-
vá to z údajů společnosti 
Czech Credit Bureau, která 
hospodaření krajů s výjim-
kou Prahy monitoruje.

Nejvyšší příjmy v pře-
počtu na obyvatele měl 
mezi lety 2012 a 2015 Kraj 
Vysočina s 18 487 korunami 
na osobu, následoval Karlo-

varský kraj s 18 224 ko- 
runami. Nejméně peněz na 
obyvatele získaly do svých 
rozpočtů kraje Jihomorav-
ský a Moravskoslezský, a to 
13 906 korun, respektive  
14 166 korun. Kraj s nejniž-
šími příjmy tedy dostal tři 
čtvrtiny částky kraje  
s nejvyšší hodnotou.

Loni celkové příjmy krajů 
stouply meziročně o deseti-
nu na 160,8 miliardy korun. 
Růst byl dvojnásobný ve 
srovnání s rokem 2014, 
značný vliv měl přesun 
financování sociálních 
služeb ze státu na kraje. /čtk/ 
 Více e15.cz

kraje za čtyři roky 
vykázaly schodek
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n Zbankrotovaná 
filmová studia se mají 
navrátit k novému 
životu díky masivní 
investici a zkušenos-
tem z vedení filmo-
vých studií v Praze.

Dušan Kütner

Miliardář Petr Němec, někdej-
ší majitel farmaceutické firmy 
PharmaSwis a nyní developer, 
investičně vyrazil se svým 
společníkem Janem Fidlerem 
na Balkán. Jejich developer-
ská společnost Sebre koupila 
dvacetiprocentní podíl v dříve 
největších srbských filmových 
studiích Avala Film. Ateliéry 
vznikly v roce 1946 jako první 
svého druhu v poválečné Ju-
goslávii a byly považovány za 
rodinné stříbro. Po rozpadu 
jugoslávské federace se ale 
dostaly do potíží a posledních 
více než deset let se potýkaly 
s finančními potížemi zakon-
čenými bankrotem. 

Sebre chce ateliéry o více 
než čtyřiceti tisících metrech 
čtverečních vrátit do života. 
Do kompletní modernizace 
hodlá v následujících třech 

Miliardář němec investuje 
do „srbského barrandova“

návrat. Vrátnice u vjezdu do filmových studií Avala Film připomíná staré časy, vznikla v roce 1946 jako první filmová studia vzniklá 
v poválečné Jugoslávii. Modernizace je má vrátit mezi hlavní centra filmové produkce v Evropě, kam do devadesátých let patřila. 
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až pěti letech investovat přes 
deset milionů eur, tedy přes 
čtvrt miliardy korun. To by 
mělo studia vrátit mezi hlavní 
centra filmové produkce v Ev-
ropě, kam do devadesátých let 
patřila. 

Investor bude firmu také 
řídit. „Jedinou záchranou 
Avala Filmu je modernizace 
a přenesení know-how z fun-

gujících evropských filmo-
vých studií, jako je například 
filmové studio Barrandov 
v Praze,“ uvedl předseda 
představenstva Sebre Jan 
Fidler. „Produkce nových 
filmů, stejně jako digitalizace 
těch starých je směr, kterým 
se chceme vydat,“ podotkl 
Němec. K tomu má dopomoci 
nejen finanční investice, ale 

i Vladimír Kuba, jenž barran-
dovským filmovým ateliérům 
šéfoval v letech 2006 až 2008. 
„Filmové studio Barrandov 
v Praze bylo v podobné situa-
ci, jako je Avala, a dnes je zpět 
na špičce ve filmovém prů-
myslu. Totéž chceme s Avala 
Filmem,“ uvedl Kuba.

Investice navíc přichází 
v době, kdy mnohé evropské 

země včetně Česka zavádějí 
a postupně i zvyšují pobídky 
pro zahraniční filmaře. K nim 
od letošního dubna patří 
i Srbsko, které zahraničním 
producentům nabízí navráce-
ní dvaceti procent z uznaných 
nákladů na natáčení. To je 
tatáž  výše, jakou nabízí Čes-
ko. Maďarsko či Francie mají 
pobídky ještě vyšší.

n Česko potvrzuje 
svou oblibu u nadná-
rodních korporací při 
vzniku center sdíle-
ných služeb. 

Daniel Novák

Celosvětově působící výrob-
ce zdravotnických potřeb 
Johnson & Johnson chce 
z Prahy poskytovat ještě více 
služeb než dosud. V Česku 
teď zaměstnává na 450 od- 
borníků, kteří podporují 
finanční operace korporace 
napříč kontinenty. V příštích 

třech letech nabere firma 
do Prahy další tři stovky 
lidí. Škála poskytova-
ných služeb se tak 
kromě financí 
rozšíří na ná-
kup, zaměst-
naneckou 
agendu a po-
tenciálně i na 
informační 
technolo-
gie. Nynější 
centrum, které 
v Praze působí 
už deset let, teď sídlí 
v kancelářských komplexech 
na Andělu. Firma zatím 

nekomentovala, zda se 
kvůli expanzi bude muset 

stěhovat.  
Centra sdílených 
služeb se stala 

výrazným moto-
rem kancelář-
ského byzny-
su. V Česku 
v nich pracuje 
kolem 65 tisíc 

lidí. Oborová 
asociace ABSL 

očekává do roku 
2020 nárůst na sto 

tisíc. V Praze má mezi-
národní centrum například 
Air France. Letos se silně 

rozrostla pražská pobočka 
americké společnosti Expe-
dia, která provozuje cestova-
telské weby typu Hotels.com. 
Další globální centrum má 
v metropoli od loňska farma-
ceutický koncern MSD.   

Centra sdílených služeb 
jsou také častým zaměst-
navatelem v Brně. Podle 
průzkumu společnosti JLL 
a asociace ABSL je na jihu 
Moravy více než pětina 
celého sektoru v tuzemsku. 
Představuje to kolem pat-
nácti tisíc lidí, kteří pracují 
v centrech firem typu Luf-
thansa či Infosys. více E15.cz

Johnson & Johnson rozšiřuje  
své globální centrum v Praze

V centrech  
sdílených služeb  

pracuje v Česku kolem 

65 tisíc
lidí. V roce 2020 by  

to mělo být už  
sto tisíc.

Škoda svolává vozy 
kvůli obcházení emisí 
Automobilka Škoda Auto 
se dnes připojí k servisní 
akci Volkswagenu pro 
vozy s dieselovými motory 
schopnými obcházet 
emisní měření. V Česku se 
akce dotkne zhruba dvou 
a půl tisíce škodovek. 

Cenové nůžky zájezdů 
last minute se rozevírají
Ceny last minute zájezdů 
do Španělska či Bulharska 
jsou letos meziročně vyšší 
až o deset procent. Nejvíc 
nabídek zájezdů na po-
slední chvíli je do Tuniska, 
Egypta či do Turecka, kde 
jsou ceny naopak rekord-
ně nízké.  /čtk/

Krátce



n Dceřiná firma 
Českých drah novými 
dluhopisy splatí pět 
let starou emisi.

Jan Šindelář
 

Nákladní železniční spo-
lečnost ČD Cargo udala na 
tuzemském trhu další emisi 
korunových dluhopisů, 
tentokrát v nomi-
nální hodnotě 
půl miliardy 
korun. Firmě 
se podařilo 
dosáhnout 
na zatím 
nejnižší úrok 
1,28 pro-
centa ročně. 
Dluhopisy jsou 
pětileté. Dopravce 
chce získanou sumu 
použít na definitivní umo-
ření staré miliardové emise 
z roku 2011. U té měli věřitelé 
dvě možnosti: vyzvednout si 
své peníze už po třech letech 
nebo držet bondy až do le-
tošního června. Vedení Carga 
přesvědčilo před dvěma lety 
držitele dvou třetin dluho-

pisů v hodnotě 658 milionů, 
aby si je ještě ponechali. 
Cenou bylo zvýšení úroku  
z 3,18 procenta na pět pro-
cent. Nyní ČD Cargo starou 
emisi definitivně splatí, 
a díky snížení úroku ušetří  
27 milionů korun ročně. 

„Využili jsme příznivé 
situace na trhu dluhové 
služby a přistoupili k dlou-

hodobě plánované 
finanční transakci,“ 

uvedl předseda 
představenstva 

Ivan Bedná-
rik. Podle něj 
k rekordně 
nízkému 
úroku při-

spělo mimo 
jiné nedávné 

vylepšení ratingu 
mateřských Čes-

kých drah od agentury 
Moody’s a také výsledky 
firmy. ČD Cargo loni vydělalo 
480 milionů korun. Znamená 
to meziroční pokles, před-
loňský zisk činil 877 milionů. 
Firma to připisuje především 
poklesu tržeb z jednotlivých 
vozových zásilek, kterým 
konkurují kamiony, a také 

www.E15.cz | 5 |

n Takzvaný segment 
fintech má být pro 
tradiční banky pojist-
kou budoucího byz-
nysu.

Jaroslav Bukovský

Sázka na začínající hráče 
z oblasti fintech má tra-
dičním bankovním obrům 
pomoci udržet byznys 
v prostředí strmě rostoucí po-
pularity mobilního internetu 
a sociálních sítí. Potenciální 
partnery či akviziční cíle hle-
dají finančníci 
ze všech bank 
tuzemské velké 
pětky. Star-
tupisté mají 
bankám dodat 
konkurenční 
výhodu i ušet-
řit investice 
do vlastního 
vývoje.

„Jednáme 
s potenciální-
mi partnery 
z fintech 
v oblastech digitalizace, 
zabezpečení, obsluhy klientů 
a práce s daty,“ uvedla mluvčí 
ČSOB Pavla Hávová. „Síť lidí, 
kteří u nás aktivně vyhledá-
vají příležitosti ke spolupráci 
s fintech společnostmi, 
roste, do budoucna počítáme 
i s nárůstem prostředků na 
společné projekty,“ sdělila 
mluvčí České spořitelny Kris-
týna Havligerová.

Spořitelna spolupracuje 
s dvojicí domácích start-upů, 
aplikací pro seniory Koala-
Phone a sází i na program 
pro sledování měsíční útraty 
Spendee. „Připravujeme se na 

propojování bank s fintech 
společnostmi, jak to už fun-
guje například v USA,“ dodala 
Havligerová. Na dvou českých 
univerzitách loví nápady i Ko-
merční banka a na nákupy je 
připravena Moneta. „V bu-
doucnu zvažujeme možnosti 
růstu prostřednictvím akvizic 
v oblasti on-line prodejních 
kanálů,“ říká mluvčí banky 
Milada Veselá. Žádná z bank 
ale nechtěla zveřejnit sumu, 
kterou by byla ochotna do 
operací tohoto typu vložit. 

Experti věští fintech prů-
myslu velkou budoucnost. 

Nové produkty 
firem orien-
tovaných na 
vyšší rychlost 
a širší dostup-
nost běžných 
finančních slu-
žeb prý zásad-
ně promluví 
do tradičních 
služeb včetně 
platebního sty-
ku. „České fin-
tech firmy by 
mohly do něko-

lika let převzít ve spolupráci 
s bankami většinu běžných 
finančních transakcí,“ míní 
autor platební metody Twis-
to.cz Michal Šmída. Podle 
něho zůstanou tradiční banky 
základem finančních služeb, 
ale běžné transakce budou 
probíhat přes spolupracující 
fintech firmy.

„Spolupráce bank s fintech 
společnostmi hlavně rozšíří 
jejich distribuční kanály 
a zrychlí operace. Banky 
nicméně příliš nezískají, spíše 
si udrží současné klienty,“ 
míní šéf poradenské firmy 
Capgemini Zdeněk Přibyl.

banky se vydaly 
na lov finančních 
start-upů 

Tradiční banky 
zůstanou základem 
finančních služeb, 
běžné transakce 
ale půjdou přes 
spolupracující 
fintech firmy.

České dráhy vypsaly zakázku 
na pravidelné opravy 
motorových lokomotiv. Vítěz 
získá rámcovou smlouvu na 
pět let, za které si může přijít 
až na 220 milionů korun. 
Tyto služby teď pro dráhy 
zajišťuje českotřebovská 
firma CZ Loko. Je to v krátké 
době druhá velká zakázka na 
takzvané vyvazovací a hlavní 
opravy. Dráhy před pár 
dny začaly hledat opraváře 
elektrických jednotek. 
Zkázka by měla přesáhnout 
600 milionů.  více E15.cz

Dráhy dají opraváři  
až 220 milionů korun

Do kategorie fintech se řadí společnosti, které propojují finance 
a technologie, tudíž prostřednictvím technologií, jako jsou internet, 
mobilní technologie či sociální sítě nabízejí produkty, které inovují 
finanční byznys. Z hlediska uživatelů je pak rychlejší a dostupnější. 
Fintech je teď ve světe nejrychleji rostoucím segmentem start-upů, kam 
putuje značná část venture kapitálu od investorů. Ti podle společnosti 
Accenture vložili do fintech jen za předloňský rok 12,2 miliardy dolarů.  

Fintech, budoucí podoba  
finančního byznysu

nové stroJE. Peníze z desetiletého dluhopisového programu chce nákladní dopravce použít 
hlavně na nákup vozidel. Nedávno si vůbec poprvé koupil nové lokomotivy. Pět strojů Vectron od 
Siemensu ho stálo půl miliardy korun. 
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ČD Cargo si půjčuje levněji
útlumu přeprav některých 
komodit, například hutních 
výrobků. Peníze z desetileté-
ho dluhopisového programu, 
který může mít do roku 2021 
objem až šest miliard korun, 
chce firma použít hlavně 
na nákup vozidel. Nedávno 
si vůbec poprvé koupila 
nové lokomotivy. Pět strojů 
Vectron od Siemensu ji stálo 
půl miliardy korun. 

Díky nové,  
výhodně úročené  

emisi ČD Cargo  
definitivně splatí staré 
dluhopisy, čímž ušetří 

27
milionů korun 

ročně.



| 6 | sportovní byznys

n Las Vegas už ne-
bude pouze městem 
zábavy a hazardu, ale 
stane se důležitou 
součástí sportovního 
dění. Bude se zde hrát 
hokejová NHL a také 
se ve městě uskuteční 
závody formule 1.

Kanadsko-americká NHL 
expandovala naposledy 
v roce 2000, kdy řady týmů 
rozšířily Minnesota a Co-
lumbus. Zatímco obě muž-
stva zaplatila před 16 lety 
vstupní poplatek 80 milionů 
dolarů, Las Vegas musí 
uhradit už 500 milionů 
dolarů.

Ve městě již stojí hoke-
jová hala, kterou postavil 
soukromý investor. Firmy 
MGM Resorts International 
a Anschutz Entertainment 
Group, které stavbu stadionu 

Las vegas míří na sportovní mapu světa

Hlavním reklamním part-
nerem Marii Šarapovové je 
firma Nike. Současný kon-
trakt přinese ruské hráčce 
70 milionů dolarů během 
osmi let. Když byla v břez-
nu zveřejněna informace 
o pozitivním dopingovém 
testu, Nike s okamžitou 
platností ukončil s tenist-
kou spolupráci. Po několika 

týdnech však společnost 
názor změnila a vyjádřila 
hráčce podporu, navzdory 
tomu, že dva roky nesmí hrát 
závodně tenis. „Na základě 
vyšetřování bylo zjištěno, že 
Maria nedopovala úmyslně, 
jen udělala chybu. Proto jí 
vyjadřujeme podporu a náš 
kontrakt dodržíme,“ uvedla 
společnost Nike v prohláše-

ní. Stejně se zachovala firma 
Head, která dodává tenistce 
rakety, a také výrobce vod 
Evian.

Protipól tvoří skupina 
sponzorů, kteří spolupráci se 
Šarapovovou buď ukončili, 
nebo pozastavili. Tenistka 
se odvolala proti verdiktu 
k mezinárodní sportovní 
arbitráži. Na její vyjádření 

čeká s dal-
šími kroky 
například 
značka Por-
sche. Výrobce 
hodinek TAG 
Heuer se rozhodl ne-
obnovit kontrakt s hráčkou, 
nicméně nevyloučil, že by 
v budoucnu mohla spoluprá-
ce opět probíhat.

Maria 
Šarapovová 

je druhou nej-
lépe vyděláva-

jící sportovkyní 
světa. Pokud by se 

však počítaly pouze 
příjmy z reklamy, zaujala by 
bezpečně první místo. Její 
roční příjem od sponzorů 
dosahuje 20 milionů dolarů.

tenistce 
Šarapovové se 
vrátili největší 
sponzoři
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nová haLa. Stadion má kapacitu 17 500 míst a už nyní je rezervováno 14 500 permanentních 
vstupenek.

Martina  
Peřinková

Stranu připravila

podrží ji. 
Sponzoři Marii 
Šarapovové 
vesměs uznali, 
že tenistka nedo-
povala úmyslně.

n Pozitivní dopingový test tenistky Marii Ša-
rapovové a následný dvouletý zákaz činnosti 
rozdělily její sponzory na dva tábory. Někteří 
spolupráci s ruskou hráčkou ukončili, jiní jí 
vyjádřili podporu, včetně těch největších.

Sponzoři dávají  
Šarapovové ročně 

20 
milionů

dolarů, nejvíce ze všech 
sportovců.

financovaly, jsou mimo jiné 
vlastníky celku Los Angeles 
Kings, dalšího účastníka 
zámořské hokejové soutěže. 
Kapacita arény je 17 500 míst 
a podle majitele lasvega-
ského celku Billa Foleyho je 
rezervováno již 14 500 per-
manentních vstupenek. 

Klub by měl do soutěže 
vstoupit v sezoně 2017/2018 
a bude jejím 31. účastníkem. 
Oficiální oznámení o vstupu 
Las Vegas do NHL proběhne 
příští týden ve středu. Las 
Vegas dostalo přednost před 
dalším uchazečem, kterým 
je Quebec.

Město rovněž oživilo 
plány na uskutečnění velké 
ceny formule 1 na městském 
okruhu v Las Vegas. Promo-
tér seriálu Bernie Ecclestone 
plánuje závod v ulicích Las 
Vegas již několik let, teprve 
nyní se ale podařilo sehnat 
investora, který poskytne 

potřebných 140 milionů 
dolarů. Za projektem stojí 
podnikatel Farid Shidfar 
a jeho společnost P2M Mo-
torsports. Shidfar oznámil, 
že na projektu spolupracuje 
s čínským investorem. První 
závod by se měl v Las Vegas 
uskutečnit v roce 2018, vy-
loučen ale není ani start už 
příští rok.

Kromě NHL bude expan-
dovat také fotbalová liga 
MLS. Ze 24 týmů se od se-
zony 2017 nebo 2018 rozšíří 
na 28. Jedním z kandidátů 
bylo i Las Vegas, ale vedení 
soutěže město ze seznamu 
kandidátů pro tyto roky 
vyřadilo.

25
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Víme, 
jakou to má
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n Americké město 
Detroit bylo nuceno 
v roce 2013 vyhlásit 
bankrot. Nyní hledá 
způsoby, jak na dluzích 
ušetřit. 

Jan Vávra

Někdejší srdce amerického 
průmyslu by rádo využi-
lo současných rekordně 
nízkých úroků. Starosta 
Detroitu Mike Duggan chce 
na finančních trzích získat  
660 milionů dolarů (16 mili-
ard korun). Předčasně by jimi 
splatil městské dluhopisy 
vydané ještě před vyhlášením 
bankrotu v roce 2013. Město 
by sice dlužilo nominálně 
stejnou částku, díky tomuto 
kroku by ale mohlo platit 
méně na úrocích. 

  „Nebýt rekordně nízkých 
úrokových sazeb, tento krok 
bychom neplánovali,“ řekl 
pro agenturu Reuters finanč-
ní ředitel města Detroit John 
Naglick. Michiganská metro-
pole by tak mohla ušetřit část 
svých výdajů a snížit daně 
z nemovitostí, jejichž výbě-
rem jsou městské dluhopisy 
zajištěny.

Úroky u desetiletých 
a třicetiletých bondů dosáhly 
historických minim, respek-
tive k nim i kvůli poptávce 
investorů po amerických dlu-
hopisech směřují. Výnosy tři-
cetiletých AAA bondů klesají 
pod 2,5 procenta, v případě 
desetiletých k 1,5 procenta. 
Této příznivé situace se snaží 
Detroit využít i přesto, že 
nad jeho hospodařením od 
vyhlášení bankrotu stále bdí 
zvláštní kontrolní komise. 
Opětovnou důvěru investorů 

ovšem město již částečně zís-
kalo před rokem, kdy prodalo 
dluhopisy za 245 milionů 
dolarů (5,9 miliardy korun). 
Nynější plán je ale co se týče 
hodnoty možných udaných 
bondů značně ambicióznější. 
Dále ještě musí projít několi-
kastupňovým schvalovacím 
procesem: záměr posoudí 
městská rada a v případ-
ném hlasování i zastupitelé. 
Poslední slovo by ale měla 
zmíněná post-bankrotová 
komise.

Detroit refinancuje 
své dluhy

Volkswagen přestane vyrábět více než 40 modelů 

Nová strategie německého koncernu Volkswagen, který má 
automobilce umožnit překonat dopady emisního skandálu, 
povede také k tomu, že Volkswagen přestane vyrábět více 
než 40 modelů automobilů. Zprávu přinesl list Handelsblatt. 

 
Stát Rio de Janeiro vyhlásil stav finanční nouze 
Podle prozatímního guvernéra státu Rio de Janeiro Francis-
ka Dornellese hrozí, že stát by kvůli „závažné hospodářské 
krizi“ nadále nemusel plnit své povinnosti spojené s hrami. 
Olympiáda v Brazílii začíná 5. srpna.  Stát Rio de Janeiro 
proto vyhlásil necelé dva měsíce před začátkem letních 
olympijských her stav finanční nouze.  /čtk/ 

Růst akcií na pražské burze táhl ČEZ

Pražský index PX přidal v pátek 1,88 procenta. V celotýden-
ním srovnání ale index PX ztratil více než jedno procento. 
Páteční růst táhly akcie ČEZ, které přidaly 3,17 procenta a 
akcie Erste Bank, které získaly 2,57 procenta. /al/

Krátce
Země Množství Kurz

Austrálie 1 17,770

Čína 1 3,650

Dánsko 1 3,640

EMU 1 27,070

Chorvatsko 1 3,601

Japonsko 100 23,065

Kanada 1 18,661

Maďarsko 100 8,617

Norsko 1 2,871

Polsko 1 6,089

Rusko 100 36,925

Švédsko 1 2,886

Švýcarsko 1 25,024

Turecko 1 8,205

USA 1 24,052

Velká Británie 1 34,397

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 17. 6. 2016 

Název Kurz [Kč] Změna  [%]

CETV 53,85 1,41

ČEZ 420,40 3,17

Erste Bank 579,50 2,57

Fortuna 86,75 -1,42

Kofola 438,00 0,69

KB 909,30 1,27

Moneta 72,10 0,28

O2 CR 223,00 -0,84

Pegas 793,40 1,33

Philip Mor. ČR 12 300,00 0,74

PLG 206,20 0,00

TMR 640,00 0,00

Unipetrol 171,80 -0,64

VIG 468,60 3,44

Celkový objem (v tisících korun) 937 794,56

Akcie na pražské burze 17. 6. 2016 

Budete 
platit  
německé  
dýško?

Minulý týden se zapsal do 
finanční historie kvůli výnosu 
desetiletého německého 
dluhopisu. Ten se totiž poprvé 
dostal do minusu. 

Na sekundárním trhu 
koupíte dluhopis za cenu, kde 
když budete každý rok inka-
sovat kupon a ve splatnosti 
vám Neměcko vrátí jmeno-
vitou hodnotu, tak součet 
částek nebude dosahovat výše 
původní investice. Na nižších 
expiracích je investor do těch-
to aktiv v ještě horší pozici: 
Dvouleté dluhopisy „nesou“ 
–0,6 procenta, a pětileté  vás 
ročně dokonce budou stát 
půlprocentní spropitné.

Ať už jsem se bavil s kým-
koli, kdo má co do činění 
s dluhopisy, nikdo mi neřekl 
motiv, proč si koupit investici, 
u které máte jasno, že na ní 
proděláte. Trhy ale mají za to, 
že při stávající hrozbě brexitu 
a jeho případných implika-
cích se investoři zabezpečují 
a rychle svá portfolia přelé-
vají do „bezrizikových“ aktiv. 

Pohyb by se dal vysledovat na 
růstu ceny zlata, amerického 
dolaru a výnosu amerického 
desetiletého bondu nejníže od 
roku 2012 (i když ještě stále 
kladných 1,52 procenta).

Pokud budeme vycházet 
z investiční historie, tak 
Evropská centrální banka při 
svých operacích na sekun-
dárním trhu v období před 
prázdninami ještě přitlačí na 
pilu, aby zvládla splnit svůj 
závazek nákupu aktiv v ob-
jemu 80 miliard eur každý 
měsíc (vloni to bylo  
60 miliard eur). Ve zprávách 
se můžeme dočíst informace 
o vyšší aktivitě strážce spo-
lečné evropské měny i letos. 
Už teď je dluhopisů, které 
splňují kritéria k nákupu 
více méně akorát na termín, 
kdy má QE skončit. Pokud 
ale v tomto období nervozity 
ECB stojí na straně poptávky, 
čímž tlačí ceny bondů výše, 
přilévá tak pouze olej do 
ohně. Investoři jdou s prou-
dem, také nakupují bezpečná 
aktiva, což ještě více eskaluje 
situaci na akciových trzích. 
Stejně jako nechápu motiv 
nákupu dluhopisu se zápor-
ným výnosem, tak v tomto 
případě mi uniká role cent-
rální banky. Až mě to nabádá 
ke konspirativní myšlence, 
že je to pouhé následování 
příkazu k vytvoření paniky, 
aby se ukázalo, jak je koheze 
v rámci EU potřebná pro klid 
na kapitálových trzích.

Autor je analytikem  
u Patria Finance

Z parketu

Marek 
Trúchly

úPaDek. Detroit není dobrým místem k životu, o čemž svědčí 
vývoj počtu obyvatel. Zatímco v roce 1950 žilo ve městě  
1,849 milionu obyvatel, v roce 2015 jich bylo jen 677 tisíc. 
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Ekonomika USA  
by podle Fedu  

měla letost růst o 

2,2
procenta HDP.  

Příští rok dosáhne  
růst 2,1 procenta. 

254617/18� inzerce

n Základní sazba do-
sahuje v současnosti 
0,25 až 0,5 procenta. 
Vzhledem k vývoji 
ekonomiky se ale 
rychle zvyšovat  
nebude.

Zdeněk Pečený 

Kvůli negativním zprávám 
z americké ekonomiky se 
stále více členů výboru 
americké centrální banky 
přiklání k pomalejšímu 
růstu úrokových sazeb, 
než analytici očekávali na 
začátku roku. Když ame-
rická centrální banka (Fed) 
zvýšila v prosinci poprvé 
po bezmála deseti letech 
základní úrokovou sazbu, 
mělo to předznamenat 
celý letošní rok. Ještě před 
loňskými Vánocemi to totiž  
vypadalo, že Fed během 

letoška zvýší úroky hned 
několikrát. V prvních šesti 
měsících to ale neudělal ani 
jednou.

Ještě na začátku měsíce 
mluvila šéfka Fedu 
Janet Yellenová 
o tom, v jak 
skvělé 
kondici 
americká 
ekono-
mika je. 
Vyjádření 
z minulé-
ho týdne se 
však nesla 
v negativnějším 
tónu. Ačkoli Fed 
nechal očekávání ekonomic-
kého růstu a inflace beze 
změny, potichu přiznává, že 
bude nyní muset držet úroky 
dole, aby se jeho očekávání 
růstu naplnila. 

Co tedy vypadalo jako 
nejpozvolnější zvyšování 
sazeb v moderní historii, tak 

nyní vypadá, že se ještě více 
potáhne. 

Yellenová sice minulý 
týden opět poznamenala, 
že zvýšení základní sazby 

by mohlo přijít již příští 
týden, způsob, kterým 

to ale řekla, spíše 
ukazuje, že šlo jen 

o zbožné přání. 
Podobný názor 
mají také analyti-
ci. „Pochybujeme, 
že Fed bude moci 

zvyšovat sazby tak 
rychle, jak očeká-

vá,“ citoval deník 
Financial Times Lewise 

Alexandra, hlavního ame-
rického ekonoma v japonské 
bance Nomura. 

Někteří analytici poslední 
dobou podotýkají, že zbytek 
světa není na růst sazeb ve 
Spojených státech připrave-
ný. Pravdou ale je, že nega-
tivní zprávy, které přibrzdily 
rétoriku Fedu, přicházejí 

v poslední době z domova. 
Ať jde o zpomalující růst 
nebo o poslední zprávu o sta-
vu amerického trhu práce, 
která negativně překvapila 
mizivým přírůstkem nových 

pracovních míst. Výsledkem 
je, že k pomalejšímu růstu 
sazeb se tak přiklání stále 
více členů měnového výboru 
FOMC, kteří rozhodují o mě-
nové politice.

Doba vyšších úroků se vzdaluje

zaměstnanost PřeDevším. Guvernérka americké centrální 
banky Fed Yellenová je považována za osobu, která sází spíše na 
nižší nezaměstnanost než na vyšší inflaci. 
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Propagandu Kremlu  
šíří na Ukrajině  
zejména oligarchové
n Součástí konfliktu v Donbasu nejsou jen výstřely z pušek, 
ale i šíření manipulujících informací. Kyjev dokonce 
vyčlenil na rozkrývání propagandy sloužící zájmům Kremlu 
osm úředních útvarů. Podle ukrajinského politologa 
Romana Šutova jsou ale tyto snahy kontraproduktivní. 
Úřadům chybí strategie i ochota ctít svobodu slova. „Snad 
Česko tyto chyby nezopakuje,“ říká Šutov s odkazem na 
snahy ministra Chovance vytvořit tým, který by zahraniční 
propagandu monitoroval. 

Jan Vávra

 Můžete vyjasnit často 
užívaný pojem dezinforma-
ce? Nedalo by se místo něho 
používat jasné a výstižné 
slovo lež?
Někteří naši západní 
partneři lež s propagandou 
a dezinformací zaměňují. Na 
Ukrajině ale dobře vidíme, že 
mezi těmito pojmy existuje 
velký rozdíl. Lež představuje 
poměrně jasnou záležitost: 
média například informují 

 Když vám někdo 
zabije blízkého 
člověka, budete 
najednou psát 
o protistraně jinak. 
Nikoli neutrálně, ale 
jako o nepříteli.

| 10 | ROZHOVOR s ukrajinským politologem romanem Šutovem

o něčem, co se nestalo, což je 
snadno rozpoznatelné. Pak 
si můžeme na dané médium 
ukázat prstem a vinit ho ze 
lži. Komplikovanější je, když 
se informace částečně opírá 
o fakta, ale pracuje s nimi 
tak, aby vykreslila obraz 
světa, který je v souladu 
s politickými cíli konkrétní 
vlády. Pak jde o manipulativ-
ní informace. Tedy dezinfor-
mace. 

 Manipulace ve prospěch 
předem daného obrazu svě-
ta se přece média mohou 
dopouštěť, aniž by praco-
vala na přímou politickou 
objednávku.
Když se nějaká manipulace 
s fakty objeví v českých či 
polských médiích, neděje se 
tak kvůli vládnímu nařízení. 
Novinář je také jen člověk 
s určitými názory, které 
se mohou při práci s fak-
ty projevit. A někdy dost 
výrazně. To ale neznamená, 
že jde o vyloženou dezinfor-
maci. I na Ukrajině pracují 
novináři, kteří se pohybují ve 
stejném diskurzu jako ruská 
propaganda, ale přitom jde 



 Demonstrace 
proti válce se konají 
v různých městech 
a vůbec se od sebe 
neliší, organizují 
je stále stejní lidé. 
Ruským zájmům slouží 
i teze jako „nechme 
separatisty jít, ať si 
nechají Krym, stejně 
je nenávidíme“. 
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Programový 
ředitel 
ukrajinských 
platforem 
Detektor Media 
a Telekritika, které 
se zaměřují na mapování 
dezinformací. Analýzou 
ruské propagandy se zabývá 
od roku 2011, vzděláním je 
politolog. Je autorem více než 
30 odborných textů a prvního 
komplexního výzkumu ruské 
propagandy v zemi, v Česku 
vystoupil v rámci besedy 
pořádané Knihovnou Václava 
Havla.

Roman  
Šutov (31)

o jejich vlastní názory. O to je 
snaha odhalovat manipulace 
komplikovanější.

 Jak ovlivňuje práci no-
vinářů konflikt na východě 
země?
Válka se nezřídka dotýká 
jejich blízkých a oni tak 
snáze mohou podléhat emo-
cím. Když vám někdo zabije 
blízkého člověka, budete 
najednou psát o protistraně 
jinak. Nikoli neutrálně, ale 
jako o nepříteli. Bude to pro 
vás v první řadě věc osobní 
cti, ta profesní jde na druhou 
kolej. 

 Změnila se za posled-
ní desetiletí propaganda 
Kremlu směrovaná na 
Ukrajinu? Předpokládám, 
že se výrazně snažila pů-
sobit i v odbobí takzvané 
oranžové revoluce v roce 
2004 a v letech následu-
jících. Téma propagandy 
se přitom stalo součástí 
politické agendy teprve 
nedávno.
Je třeba si uvědomit, že 
hlavním šiřitelem kremelské 
propagandy na Ukrajině 
nejsou ruské státní kanály. 
Tím spíše, když Kyjev nedáv-
no přijal zákon, který jejich 
možnosti vysílat omezuje. 
Problém je ale u takzvaných 
proruských oligarchů, kteří 
kontrolují ty nejsledovanější 
televizní kanály a nejčtenější 
noviny na Ukrajině. Právě 
těmi se ruská propaganda 
šíří včetně zpráv o Majdanu 
coby ztělesněném zlu v režii 
Washingtonu, kterým věří 
lidé zejména na východě 
země.

V průběhu oranžové 
revoluce to bylo podobné. 
Celostátní kanály často 
vysílaly reportáže rozdělu-
jící Ukrajince. Výsledkem 
pak byla vzájemná nenávist 
uvnitř národa, případně pod-
pora Ruska a jeho zájmů. 
Podobné problémy přetrvá-
vají i dnes, kdy tyto kanály 
sice deklarují podporu ukra-
jinské nezávislosti a územní 
celistvosti, fungují v souladu 
s ukrajinskou legislativou, 
ale čas od času zveřejní 
informace a analýzy, které 
jsou ruské propagandě velmi 
blízko.

 Je tedy získání zmíněné 
podpory pro ruské zájmy 
hlavním cílem propagandy? 
Propaganda je jedním z ná-
strojů, kterými lze vést válku 
a dosáhnout v ní vítězství. 
Kreml se jejím prostřed-
nictvím snaží protistranu 

vlastně hnutí Euromajdan 
tam?
Východ země představuje sa-
mostatnou kapitolu. Jednak 
existuje východ Ukrajiny, 
který je pod kontrolou kyjev-
ské vlády, jednak je území, 
které ovládají separatisté. 
Prvně jmenovaná část, re-
spektive její obyvatelé, jsou 
stále více Evropě naklonění, 
navíc si palčivěji uvědomují, 
co ukrajinská společnost 
opravdu potřebuje. A socio-
logická data jejich rostoucí 
náklonnost směrem k EU 
a NATO potvrzují. O oku-
povaných teritoriích bych 
hovořil samostatně, pro-
tože tamní obyvatelé jsou 
do značné míry ovlivněni 
propagandou Moskvy, tím 
spíše, že část z nich má stále 
přístup k vysílání ruských 
státních televizních kanálů.

 Lze tedy vůbec dostat 
daná území efektivně pod 
kontrolu Kyjeva?
Prvním úkolem je dostat 
tamní obyvatele do ukra-
jinského informačního 
prostoru, aby se mohli cítit 
jako součást ukrajinské spo-
lečnosti. A nemám na mysli 
nějakou jejich převýchovu. 
Jde o to, že Kreml se je snaží 
izolovat. První, co luhanská 
samospráva udělala, bylo, 
že pro jistotu zablokovala 
signál všech ukrajinských 
stanic a zatkla proevropské 
novináře. Na Krymu a v ob-
lasti Donbasu je zkrátka 
mediální prostředí výrazně 
nakloněno Rusku, a podívá-
me-li se také na prohlášení 
a výstupy orgánů tamní sa-
mosprávy, jsou velmi blízko 
antiukrajinským a protizá-
padním postojům zastáva-
ným Moskvou.

strategii nemá. Úřady se 
aspoň snaží šířit vysílání 
některých ukrajinských sta-
nic na separatistická území, 
což hodnotím kladně. Jinak 
ale k ničemu nevedlo ani 
zřízení celkem osmi útvarů 
odpovědných za analýzu 
informačního prostoru a ná-
vrh bezpečnostní strategie. 
Úřady spolu nekomunikují, 
vláda neví, čím přesně se kdo 
zabývá.

Koncept bezpečnostní 
strategie tak sice existuje, 
ale je velmi slabý a z pohle-
du demokratických hodnot 
nebezpečný. Ukrajina napří-
klad vůbec nemá definovány 
své zájmy, v dokumentu 
figurují jen možná ohrožení 
– pět hrozeb psychologické 
povahy. Rusko jich vymezilo 
sedmkrát tolik. 

 Můžete být konkrétnější 
v tom, jaká rizika pro de-
mokratický vývoj zmíněný 
koncept bezpečnostní stra-
tegie představuje?
Jedním z rizik je například 
ustanovení, podle kterého je 
trestné zveřejňovat infor-
mace, jež staví armádu do 
negativního světla. Ta zneu-
žitelnost je očividná. Minis-
terstvo informační politiky, 
které je za něj odpovědné, 
ale výtek nedbá. Naštěstí 
dokument ještě neschválil 
parlament a nikdo neví, kde 
je mu teď konec. Naštěstí.

 Některé Kremlu 
nakloněné weby strašily 
Nizozemce před tamním 
referendem, že schválení 
asociační dohody mezi EU 
a Ukrajinou znamená člen-
ství Kyjeva v unii, což není 
úplně pravda. Nebyla ale 
právě zavádějící představa 
členství v EU to, kvůli čemu 
se lidé na Majdan vydali?
Ne, ve skutečnosti vyšli do 
ulic, a to nejen Kyjeva, právě 
kvůli asociační dohodě, kte-
rá znamenala pro Ukrajinu 
svého druhu křižovatku. Dal-
ším významným faktorem, 
který společnost aktivizoval, 
byl násilný postup policie 
vůči protestujícícm. Pode-
psání dohody mělo zemi 
nasměrovat do Evropy i pře-
sto, že smlouva členství v EU 
nezaručuje. Směr na východ, 
vstříc Rusku, by svým způso-
bem symbolizoval návrat do 
éry Sovětského svazu. 

Nesměřuje ale východ země 
k Rusku dlouhodobě kvůli 
vlivu, jaký tam mají prorus-
ké politické a ekonomické 
síly? Jakou podporu mělo 

donutit, aby přestala bojo-
vat. Proto tolik informací, 
že Ukrajinci nechtějí válku, 
odmítají narukovat. Vidíme 
i mnoho demonstrací proti 
válce. Konají se v různých 
městech a vůbec se od sebe 
neliší, organizují je stále 
stejní lidé. Ruským zájmům 
slouží i teze jako „nechme 
separatisty jít, ať si nechají 
Krym, stejně je nenávidíme“. 
Proto nyní ruský informač-
ní tlak zdůrazňuje pocity 
únavy, vyčerpání a agonie. 
Rostou navíc bariéry mezi 
ukrajinskou armádou a lid-
mi, kteří museli uprchnout 
z Donbasu.

 Od narukování do armá-
dy zrazoval spoluobčany 
i ukrajinský novinář Ruslan 
Kocaba a soud ho za to po-
trestal odnětím svobody na 
tři a půl roku. Nezašel Kyjev 
příliš daleko?
Neznám přesné důvody, proč 
se vláda rozhodla perzekvo-
vat tohoto člověka. Kocaba 
byl jen lokální, nepříliš 
známý novinář. Obecně ale 
říkám: ano, vláda v tomto 

případě skutečně zašla příliš 
daleko. Pokud máme zůstat 
demokratickou zemí, podob-
né věci se nesmějí stávat. 

 Řídí se Kyjev v informač-
ní válce nějakou ucelenou 
strategií? Vy sám jste se na 
jednom z dílčích návrhů 
podílel. Jak s ním vláda 
naložila?
Ano, podílel, proto bohužel 
musím říct, že vláda žádnou 
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n Objevily se názory, 
že se Jo Coxová stala 
obětí příliš vyhrocené 
kampaně. Oba tábory 
slibují mírnější agi-
taci.

Karolína Flaszová

Stoupenci a odpůrci setrvá-
ní Británie v Evropské unii 
v neděli obnovili kampaň 
pozastavenou kvůli vraždě 
labouristické poslankyně Jo 
Coxové. Obě strany slibují, 
že do čtvrtečního hlasování 
zachovají umírněnější tón. 
Zatím není jasné, jestli útok 
na proevropskou političku vý-
znamně ovlivní rozhodování 
Britů. První průzkum zorgani-
zovaný po něm ale dává mírný 
náskok zastáncům zachování 
současného stavu.

Pro podezření z vraždy 
Coxové stanul v sobotu před 
soudem dvaapadesátiletý 
Thomas Mair, jenž se ozna-

čuje za politického aktivistu. 
„Jmenuji se Smrt zrádcům, 
svobodu Británii,“ uvedl 
muž během úvodního sly-
šení. Další stání by se mělo 
konat dnes. Vyšetřovatelé 
se domnívají, že jednal sám, 
prověřují ale jeho kontakty 
na krajní pravici. Odborníci 
budou zkoumat 
také duševní 
zdraví obvině-
ného.

Předpokládaný 
politický motiv 
násilného skutku 
by mohl ovlivnit 
především dosud 
nerozhodnuté 
voliče, kterých 
zůstává zhruba desetina. 
Objevují se názory, že dosa-
vadní kampaň byla příliš vy-
hrocená a například výroky 
o nebezpečí imigrace mohly 
atentátníka povzbudit. 
Agitátoři za setrvání v EU 
se nyní soustředí hlavně na 
dvě témata – varování před 
hospodářskými dopady 

odchodu a rozdmýcháváním 
nenávisti ve společnosti.

Premiér David Cameron 
v listu The Sunday Telegraph  
zdůraznil, že království čelí 
existenciální volbě, po které 
už nebude cesty zpět. Šéf 
vlády znovu podotkl, že stav 
ekonomiky je v sázce a v dů-

sledku „chybné-
ho“ hlasování 
může zem trvale 
zchudnout. 
Ministr financí 
George Osborne 
včera vyjádřil 
přesvědčení, že 
by brexit měl na 
HDP monarchie 
tvrdší dopad, 

než se zpravidla uvádí.
Premiér ve svém vzkazu 

vyzdvihl přínos Coxové, jež 
podle něho ztělesňovala to 
nejlepší z Británie – slušnost 
a soucit. Zároveň se opřel 
do intolerance svých rivalů. 
„Vybereme si vizi Nigela 
Farage (lídr Strany nezávis-
losti Spojeného království), 

která chce vrátit Británii 
zpět, raději rozděluje než 
spojuje, a zpochybňuje 
motivy každého, kdo má jiný 
názor?“ napsal. Propagátory 
kampaně za odchod obvinily 
z rozeštvávání společnosti 
v tisku i další osobnosti, 
například expremiér Tony 
Blair a někdejší vicepremiér 
Nick Clegg.

Farage připustil, že zabití 
poslankyně může jeho tábor 
poškodit. Postěžoval si při-
tom, že je také obětí politické 
nenávisti. První průzkum po 
vraždě uspořádala agentura 
Survation pro nedělník Mail 
on Sunday. Podle něho by 
pro setrvání hlasovalo 45 
procent voličů, pro odchod 
42. Před pár dny přitom 
stejný ústav přinesl totožný 
výsledek, ve vedení však 
tenkrát byli zastánci brexitu. 
Také další šetření z minu-
lého týdne naznačovala, že 
hlasování spíše skončí výstu-
pem království z osmadva-
cítky.            názory str. 13

Vražda poslankyně 
poznamenala boj o brexit

irácký premiér hajdar abádí oznámil vítězství vládních sil nad radikály z organizace 
Islámský stát ve městě Fallúdža. Armáda se nyní zaměří na dobytí další islamistické bašty, Mosulu. 
Současná ofenziva vyhnala z domovů přes 81 tisíc lidí. Ve městě jsou nyní potřeba stany, voda 
a další zásoby. Abádí nařídil zřízení mobilních klinik, rozmístění nádrží s vodou a očkování dětí. 
Civilistům, kteří uprchli z Fallúdži, pomáhají i iráčtí vojáci (na snímku).

oSVobozená FAllúdžA
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Švédsko začne provádět 
testy, aby zjistilo věk zhruba 
18 tisíc migrantů, kteří 
se prohlašují za nezletilé 
bez doprovodu dospělého. 
Přistěhovalecký úřad podle 
zpravodajského portálu The 
Local předpokládá, že běžen-
ci zhruba v 70 procentech 
případů lžou a vydávají se 
za děti bez doprovodu, aby 
si snáze v této skandinávské 
zemi zajistili azyl.

Chystané zkoušky mnozí 
kritizují jako sporné, někteří 
lékaři také tvrdí, že zdra-
votní prohlídka nemusí 
skutečný věk migranta určit. 
Již v dubnu ale národní 
výbor pro zdravotní otázky 
rozhodl, že analýza snímku 
kolene magnetickou rezo-

nancí podává dostatečně 
hodnověrné výsledky. „Nejde 
jen o azylové řízení, ale také 
o bezpečné ubytování,“ pro-
hlásil ministr spravedlnosti 
Morgan Johansson. „Dospělí 
by měli žít s dospělými a děti 
s dětmi, proto s tím (testy) 
musíme začít co nejdříve,“ 
dodal. Švédský azylový 
systém jednoznačně upřed-
nostňuje péči o děti, takže se 
přistěhovalecký úřad domní-
vá, že drtivá většina běženců 
udávajících věk mezi  
15 až 17 lety lže.Švédsko, kte-
ré má 9,8 milionu obyvatel, 
se loni spolu s Německem 
stalo pro běžence hlavní 
cílovou zemí. V roce 2015 
Švédsko přijalo více než 
163 tisíc žadatelů o azyl. /čtk/

kolik je ti let? 
Švédsko běžencům 
nevěří. prověří je

Hollanda nepodporuje 
šest ze sedmi Francouzů
Méně než rok před fran-
couzskými prezidentskými 
volbami se oblíbenost 
prezidenta Françoise Hol-
landa Françoise Hollanda 
blíží historickému minimu. 

V průzkumu mu vyjádřilo 
podporu jen 14 procent 
dotázaných. Důvodem je 
především špatná hospo-
dářská situace země.

Turečtí pohraničníci 
zastřelili 11 Syřanů
Turečtí pohraničníci 
zastřelili u hranic se Sýrií 
minimálně 11 Syřanů, kteří 
se pokoušeli ilegálně přejít 
do Turecka. Mezi oběťmi 
jsou nejméně dvě ženy 
a čtyři děti. /čtk/

Krátce



Odvaha 
soudkyně 
Králové
Tak přece jedna dobrá zprá-
va: žijeme pořád ještě v jakž 
takž svobodné společnosti. 
Racionální a spravedlivá 
rozhodnutí (například ve 
věci policejní reorganizace) 
narážejí sice na tuhý odpor 
a prosazují se čím dál tím 
obtížněji, ale pořád to ještě 
jde. To platí i o pátečním roz-
hodnutí Obvodního soudu 
pro Prahu 1 ve věci zneužití 
Vojenského zpravodajství.

Případ, kterým se soud 
zabýval už potřetí, je jeden 
z těch, které vyplynuly 
z divoké policejní akce z léta 
2013. Po ní padla Nečasova 
vláda a proběhly předčasné 
volby, jež skončily politic-
kým triumfem oligarchy 
Andreje Babiše. Je to vlastně 
jen třešnička na dortu, nikoli 
korupční aféra v pravém 
slova smyslu. Otázka zní: 
nechala vysoká státní úřed-
nice sledovat svou sokyni 
v lásce státní zpravodajskou 
službou? 

Řízení se vleče tři roky. 
Nejprve Obvodní soud pro 
Prahu 1 ve zrychleném ne-

veřejném řízení nadělil paní 
Nagyové roční podmínku 
a obviněné zpravodajce pře-
dal ke kázeňskému potres-
tání ministerstvu obrany. 
Nagyová i žalobci se odvolali. 
Městský soud v Praze pak 
vše zrušil a vrátil věc na ob-
vod k projednání v hlavním 
líčení. To proběhlo a ob-
vodní soud (samosoudkyně 
Králová) zprostil všechny 
obžalované viny. Žalobci se 
odvolali, městský soud pak 
s neobvykle kritickým ko-
mentářem osvobozující ver-

dikt zrušil a případ Králové 
znovu vrátil. Soudkyně však 
v pátek opět všechny obžalo-
vané zprostila viny. Žalobci 
se znovu odvolali, rozsudek 
tedy není pravomocný. 

Smyslem soudního řízení 
není, aby případ plynul 
hladce od obvinění k roz-
sudku, jak si to snad přeje 
„lid“, ale aby se probral ze 
všech stran a ke slovu přišla 
spravedlnost. Soudkyně byla 
pod velkým tlakem z více 
stran, přesto své rozhod-
nutí nezměnila. Projevila 

odvahu, která bude užitečná 
i v případě, že by se mýlila. 
Její oponenti budou muset 
upřesnit své argumenty 
a lidé si budou muset věc 
znovu promyslet. 

Poslanec Marek Benda 
vyzval na základě osvobozu-
jícího rozsudku k zahájení 
kárného řízení se zúčast-
něnými státními zástupci. 
Případ přitom není ani 
náhodou uzavřený a takový 
požadavek je podobný, jako 
kdyby někdo po odsouzení 
obviněného žádal o postih 
jeho obhájce. Zvlášť když to 
dělá politik. Podobný, jen 
ještě daleko brutálnější pře-
šlap z druhé strany ovšem je, 
když státní zástupci v reakci 
na rozhodnutí policejního 
prezidenta k němu vtrhnou 
se žádostí o podání vysvětle-
ní. Z něj mělo vyplynout, zda 
reorganizace policie nebyla 
vedena kriminální motivací. 
Je to průhledný pokus o poli-
tický nátlak.

Smyslem veřejné činnosti 
není prosazování Pravdy 
a Lásky všemi prostředky, 
jak to činí fanatici. Je jím 
prosazování práva a spra-
vedlnosti v konkrétních vě-
cech. A dodržování procedur. 
Jen na okraj poznamenávám, 
že právě o to šlo mně a mým 
přátelům z Klubu na obranu 
demokracie při výzvě o po-
třebě bránit demokracii před 
Novými pořádky. Kdo chce, 
najde ji na internetu.

Autor je politolog

Komentář

Bohumil Doležal

Smyslem veřejné 
činnosti není 
prosazování Pravdy 
a Lásky všemi 
prostředky. Je jím 
prosazování práva.

názory a komentáře www.e15.cz | 13 |
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 Jestli opustíme EU, bude to stále 
důležité fórum řešící problémy, 
které se týkají Británie. Rozdíl bude 
v tom, že my u toho nebudeme,

napsal ve svém článku pro 
Sunday Telegraph britský 
premiér David Cameron 
str. 12
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Británie ve stínu strachu
Ve Velké Británii to vře. Olej do ohně přililo zabití poslan-
kyně Jo Coxové, oblíbené zastánkyně unijní příslušnosti. 
Policie zločin vyšetřuje a mlčí, aby nerozdmýchávala 
vášně. Protože momentálně jsou to výhradně emoce, jež 
královstvím cloumají. Jaký rozdíl proti plebiscitu o odtrže-
ní Skotska, kde padaly vesměs věcné argumenty. Mluvíme 
přitom o zemi, která stojí před důležitým krokem a v níž 
patří kvalifikovaná debata mezi vrcholné kousky politic-
kého kumštu.
 
Ne tentokrát. Tábory zastánců a odpůrců brexitu se 
obviňují, haní a pomlouvají, aniž by se snažily dobrat 
podstaty problému. To vše v atmosféře strachu – z uprch-
líků, nárůstu kriminality, zvýšení daní, nezaměstnanosti. 
A do toho ještě vražda. Británie byla první zemí, která 
uzákonila svobodu projevu. Už v roce 1689. Jo Coxová 
patřila k symbolům této vymoženosti. Její smrt je memen-
tem, že i Britové se musejí vyrovnat s démony ve vlastních 
hlavách. Bez ohledu na to, jak to ve čtvrtek dopadne.
 Igor Záruba

Udělali ze mě ředitele právě proto, že jsem pitomec.  
ono by bylo dost riskantní vložit takovou moc do rukou  
inteligentního člověka.
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n Kdysi metalová 
švédská kapela Kata-
tonia pokračuje v pro-
dukci mimořádných 
rockových nahrávek. 
Deska The Fall of 
Hearts dokazuje, že 
skupinu je třeba stále 
pozorně sledovat.

Petr Frinta

Před čtyřmi lety se švédské 
Katatonii podařilo znameni-
tým albem Dead End Kings 
vystoupit ze začarovaného 
kruhu nijak výrazných, zato 
možná si až příliš podobných 
nahrávek. Radost záhy vy-
střídaly rozpaky nad dvojicí 
recyklujících akustických 
projektů, na novince The Fall 
of Hearts je však nedávno 
znovunalezená kreativita 
zpátky ve hře, a tak má zno-
vu smysl kapelu sledovat.

Katatonia se vylíhla z ne-
smírně plodného podhoubí 
skandinávské extrémně-me-
talové scény devadesátých 
let. S přelomem tisíciletí se 
stejně jako řada vrstevníků 
postupným obrušováním 
zvuku dostala až k alterna-
tivně-rockovému výrazu. 

V první dekádě se mohla 
znovu přihlásit k metalovým 
kořenům, byť už v jiné podo-
bě. Dead End Kings absorbo-
valo prvky žánrové moderny. 
Někdejší až úmorné střídání 
klidnějších slok a tvrdého 
podkladu v refrénech vystří-
dala komplexnější rytmika 
a práce s dynamikou, aniž 
utrpěly pro skupinu typické 
melancholické odstíny.

Novinka je nejpestřejší 
deskou pětice, a ani různo-
rodost vstřebaných inspirací 
nijak netříští její působivost. 
Ba naopak: nejpřirozeněji 
zní skupina tam, kde se 
vydala nejdál od bezpečných 
břehů, ať už jde o novodobé 
variace na progresivní rock 
sedmdesátých let (v duchu 
krajanů Opeth), o přímo-
čaré rockové vypalovačky 
(Serein je učebnicovým 
příkladem toho, jak lze i tak 
jednoduchou skladbu skvěle 
náladově odstínit) anebo 
o písničky, které se bortí 
směrem dovnitř, do uhran-
čivých rozehrávání motivu 
(Sanction). 

Ke škodě věci tyto pro-
gresivní momenty kapela 
rozdrobila do nadbytečné 
délky (sedmdesát minut 
limitované edice přežijí jen 
nejvěrnější), navíc mnohdy 

mezi skladby, které by byly 
vycpávkami i před deseti lety.

Pokud řadě interpretů 
téhož věku dochází dech 
s texty, poslední dvě desky 
Katatonie jsou světlou 
výjimkou. „Lidé si stále 
myslí, že píšeme o sobě, ale 
my jsme ‚v civilu‘ spokoje-
ní, vyrovnaní, ale součástí 
tohoto štěstí je, že můžeme 
psát o nejistotě a negativ-
ních věcech,“ vysvětluje 
kytarista Anders Nyström. 
Kdo stárl s kapelou, postup-
ně se probíral melancholic-
kými črtami plnými pocitů 
neporozumění, ztracenosti, 
absence smyslu (alba Brave 
Murder Day, 1996 nebo 
Discouraged Ones, 1998), 
později hledání identity 
a přijímání odpovědnosti 
(Viva Emptiness, 2003). Čím 
jsou texty novinky možná 
nikoli objevné, ale autentic-
ké, je popis každodennosti, 
za jejímiž hranami jsou tytéž 
nejistoty jako v dospívání, 
jen v jiném balení.

Autor je spolupracovníkem redakce

Katatonia: The Fall of Hearts

Vydavatel: Peaceville, 2016
Hodnocení: 80 %

Katatonia  
stárne do krásy

n Celovečerní prvoti-
na scenáristy a reži-
séra Radka Bajgara si 
na festivalu v Novém 
Městě nad Metují vy-
sloužila celkem čtyři 
ceny. Ocenění za režii 
získal Petr Zelenka 
za snímek Ztraceni 
v Mnichově.

První velký snímek Radka 
Bajgara Teorie tygra získal 
první filmové vavříny. 
Netradiční komedie se stala 
hlavním vítězem 38. roční-
ku festivalu Novoměstský 
hrnec smíchu. Film v sobo-
tu na slavnostním večeru 
dostal od poroty hlavní 
cenu festivalu Zlatý prim, 
vítězství si odnesl v dalších 
třech kategoriích a získal 
i diváckou cenu Hrnec 
smíchu. Ta se uděluje filmu 
s nejdelším celkovým smí-
chem v sále při promítání. 

Vedle hlavní ceny porota 
Teorii tygra přiřkla také 
cenu Fites za nejlepší 
scénář pro Radka Bajgara 

a Mirku Zlatníkovou. Cenu 
za nejlepší ženský herecký 
výkon si odnesla Tatiana 
Vilhelmová za roli dcery 
v Teorii tygra. Cenu za 
nejlepší mužský herecký 
výkon dostal za roli syna ve 
stejném filmu Jakub Kohák. 
Jejich filmovými rodiči 
byli Jiří Bartoška a Eliška 
Balzerová.

Jedinou z hlavních cen, 
kterou Teorie tygra nezís-
kala, bylo ocenění za režii. 
S tou z Nového Města nad 
Metují odjíždí Petr Zelen-
ka díky snímku Ztraceni 
v Mnichově. 

Na festival bylo letos 
přihlášeno deset filmo-
vých a šest televizních 
komedií. Letos poprvé 
pořadatelé do soutěže 
zařadili i filmové muziká-
ly. Přehlídka reprezentuje 
vybrané české komedie, 
které filmaři dokončili 
v období od konání posled-
ního festivalu. Nultý roč-
ník festivalu se v Novém 
Městě nad Metují konal 
v roce 1978, kdy čestné 
uznání získala komedie 
Adéla ještě nevečeřela. /čtk/

Hrnec smíchu 
ovládla  
Teorie tygra

VíTěz. 
Cenu za nej-
lepší mužský 
herecký 
výkon si rolí 
v Teorii tyg-
ra vysloužil 
Jakub 
Kohák.
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Božská Sarah

DivADlo kAlich

V působivé hře Božská Sarah, která 
je příběhem posledního léta proslulé 
herečky a vyhlášené skandalistky 
Sarah Bernhardtové, ztvárnila titulní 
roli Iva Janžurová. Hru režíruje Alice 
Nellis, která s Ivou Janžurovou nedávno 
úspěšně zinscenovala ve Stavovském 
divadle Audienci u královny.

Tipy
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PRÉMIOVÁ POBOČKA. 
V obchodním centru Plaza 
Novodvorská v Praze byla 
po celkové rekonstrukci 
otevřena pobočka ČSOB. Jde 
o první pobočku, jejíž součástí 
je také redesignovaná zóna 
pro klienty využívající služby 
ČSOB Premium. Slavnost-
ního přestřižení pásky se 
ujali (zleva) výkonná ředitelka 
útvaru Klientské služby Jana 
Urbánková, ředitel pobočky 
Petr Konečný a šéfka mikrore-
gionu Eliška Prausová.

HezČí A BezPeČNěJŠí CeSTA. V průběhu prvního červnového 
týdne věnovali zaměstnanci společnosti Skanska v Česku a na 
Slovensku jeden den veřejně prospěšným pracím. V rámci dobro-
volnického programu s názvem Podej ruku například umisťovali 
podél cyklostezky vedoucí k průmyslové zóně Tlumačov budky pro 
ptactvo a ve stejné lokalitě na trati pro vlečku směřující do areálu 
opatřili železniční přejezd vodorovným dopravním značením.

PReMIÉRA. Patnáctka zaměstnanců pražské pobočky společnosti Provident Financial pomáhala 
v neziskové organizaci Zajíček na koni. Ta se v pražské Hostivaři stará o hendikepované děti, pro kte-
ré pořádá hipoterapii a kurzy ježdění na koni. Dobrovolníci uklidili koňské výběhy a umyli stáje včetně 
stěn a oken. V areálu pak obrousili a natřeli lavičky, které využívají především dětští návštěvníci. Pro 
pražskou pobočku Providentu to byla vůbec první dobrovolnická akce v historii.
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zažila vaše společnost něco významného?
Pište nám na lidee15@cninvest.cz

VÝROČNí VŮz. V rámci projektu s názvem EY 25 pro 25: Spo-
lečnost EY slaví 25 let na českém trhu podporou 25 neziskových 
organizací budou zaměstnanci daňového a právního oddělení EY 
až do října 2016 běhat a jinak sportovat pro neziskovou organizaci 
Dotek, která se stará o seniory. Za jejich sportovní výkony zakou-
pili partneři (nejvyšší vedení) tohoto oddělení EY osobní automo-
bil v hodnotě 252 525 korun. Šek na vůz předala ředitelce Doteku 
Radomíře Pečeňové na oslavách 10. výročí působení organizace 
ve Vizovicích Lenka Andrýsová, senior konzultantka EY, jež Dotek 
do projektu EY nominovala.

DOBROVOLNíCI V AKCI. Zaměstnanci Plzeňského Prazdroje se opět zapojili do mezinárodního 
dobrovolnického dne Give&Gain Day a pomohli mimo jiné s údržbou zahrady v nemocnici Milosrdných 
sester sv. Karla Boromejského v Praze. Letos se do projektu Give&Gain Day zapojilo v České republice 
1200 dobrovolníků ze 40 různých firem a společností. 
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NA čErstvém vzduChu. Půvab a sílu může politickému proje-
vu jistě dodat i prostředí, v němž je přednesen. V tomto ohledu se 
americký prezident Barack Obama v sobotu trefil do černého. V Yo-
semitském národním parku přednesl projev k blížícímu se stému 
výročí založení celého amerického systému národních parků (1). Po 
příletu vrtulníkem Marine One (2) mluvil o klimatických změnách 
a potřebě dostat do národních parků více dětí. Sám vzpomínal, jak 
jej uchvátilo, když v 11 letech v Yellowstonském národním parku 
poprvé viděl stáda jelenů a medvědici s mláďaty. Ještě před proje-
vem se Obama setkal se školáky z Livingstonu a San Franciska (3) 
a celá první rodina si udělala výlet po parku (4).

 1
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